

Ausschreibung einer Doktorandinnenstelle/Doktorandenstelle

Akademienprojekt "Hinduistische Tempellegenden in Südindien"

Arbeitgeber: Akademie der Wissenschaften, Heidelberg

Beschäftigungsumfang: 66% E13 TV-L

Arbeitsort: Heidelberg

Beginn: zum nächstmöglichen Zeitpunkt

Befristung: 3 Jahre (mit Verlängerungsmöglichkeit)

Das Projekt ‚Hinduistische Tempellegenden in Südindien‘ erschließt unterschiedlichen Überlieferungsformen der Legenden (*sthalamāhātmya/talapurāṇam*) der Tempel in der südindischen Stadt Kanchipuram. Neben digitale Editionen der auf Sanskrit und Tamil verfassten Texte werden nicht-textliche Überlieferungsmedien wie die Tempelarchitektur, Ikonographie, Rituale und mündliche Überlieferung erforscht und in einer digitalen Umgebung zusammengeführt.

Die/der Inhaberin/Inhaber der Promotionsstelle arbeitet vor allem auf der Grundlage lokaler nicht-textlicher Quellen. Die konkrete inhaltliche Ausgestaltung des Forschungsprojekts ist der/dem Stelleinhaberin/Stelleninhaber überlassen.

Als Bestandteil der Arbeit für das Forschungsprojekt wird in enger Zusammenarbeit mit dem weiteren Forschungsteam der relevante Teil der nicht-textlichen Daten von der/vom Stelleinhaberin/Stelleninhaber digital aufbereitet.

Webseite des Projekts: <https://www.hadw-bw.de/htl>

Ihre Aufgaben

- Eigenständige Forschung unter Einbezug nicht-textlicher Aspekte südindischer Tempeltradition in enger Zusammenarbeit mit den Projektteams in Heidelberg und Pondicherry
- Feldforschung in Südindien mit Schwerpunkt auf einem der folgenden Bereiche:
 - Tempelarchitektur
 - Ikonographische Programme und ihre lokalen Varianten
 - Mündliche Überlieferungstraditionen und ihre performativen Kontexte
 - Ritualtraditionen
- Dokumentation und wissenschaftliche Aufarbeitung des Materials unter Anwendung digitaler Methoden

- Mitwirkung an Projektpublikationen und -veranstaltungen
- Mitwirkung bei der Vorbereitung der Projektevaluationen
- Präsentation der Forschungsergebnisse auf nationalen und internationalen Konferenzen

Ihr Profil

- Abgeschlossenes Masterstudium in Indologie, Ethnologie oder Kunstgeschichte (oder verwandten Disziplinen)
- Bereitschaft zu längeren Forschungsaufenthalten in Südindien
- Kenntnisse in für die jeweilige Disziplin üblichen digitalen Dokumentationsmethoden
- Bereitschaft zur Anwendung von Methoden der Digital Humanities
- Ausgezeichnete Englischkenntnisse
- Ausgeprägte Teamfähigkeit und Bereitschaft zu interdisziplinärer Zusammenarbeit
- Bereitschaft, sich auch mit der Arbeit an den Textquellen vertraut zu machen

Von Vorteil

- Gute aktive und passive Tamil-Kenntnis, Sanskrit-Kenntnis
- Erfahrung in der Feldforschung

Wir bieten

- Vergütung nach TV-L E13 (66%)
- Exzellente Forschungsinfrastruktur und Bibliotheksausstattung
- Integration in ein internationales Forschungsteam in Heidelberg und Pondicherry
- Unterstützung bei Feldforschungsaufenthalten
- Möglichkeit zur Promotion in einem innovativen Forschungsfeld (Fach: Kultur- und Religionsgeschichte Südasiens)
- Familienfreundliche Arbeitsatmosphäre

Bewerbung

Bitte senden Sie Ihre vollständigen Bewerbungsunterlagen (Anschreiben, Lebenslauf, Zeugnisse, Sprachnachweise, Exposé des geplanten Dissertationsprojekts [zwei Seiten], zwei Referenzen) bis zum **15.12.2025** als eine PDF-Datei in elektronischer Form an:

Ina Buchholz-Chebbi, MA

E-Mail: ina.buchholz@zuv.uni-heidelberg.de

Bei Rückfragen zum Projekt oder zur Stelle wenden Sie sich gerne an

Prof. Dr. Ute Hüsken

E-Mail: huesken@uni-heidelberg.de

Die Akademie der Wissenschaften Heidelberg fördert die berufliche Gleichstellung der Frauen. Bewerbungen geeigneter Kandidatinnen sind ausdrücklich erwünscht. Schwerbehinderte Bewerber:innen werden bei gleicher Eignung bevorzugt berücksichtigt.

Job advertisement for a doctoral position

Academy project “Hindu Temple Legends in South India”

Employer: Academy of Sciences, Heidelberg

Employment: 66% E13 TV-L

Place of work: Heidelberg, Germany

Start date: as soon as possible

Fixed-term contract: 3 years (with possibility of extension)

The project ‘Hindu Temple Legends in South India’ explores different forms of transmission of the legends (*sthalamāhātmya/talapurāṇam*) of the temples and the South Indian city of Kanchipuram. In addition to digital editions of the texts written in Sanskrit and Tamil, non-textual media of transmission such as temple architecture, iconography, rituals and oral tradition are being researched and brought together in a digital environment.

The holder of the doctoral position will work primarily on the basis of local non-textual sources. The specific content of the research project is left to the discretion of the position holder.

As part of the work for the research project, the relevant part of the non-textual data will be digitally processed by the position holder in close cooperation with the wider research team.

Project website: <https://www.hadw-bw.de/htl>

Your tasks

- Independent research incorporating non-textual aspects of South Indian temple tradition in close collaboration with the Heidelberg and Pondicherry project team
- Field research in South India with a focus on one of the following areas:
 - Temple architecture
 - Iconographic programmes and their local variants
 - Oral traditions and their performative contexts
 - Ritual traditions

- Documentation and scientific processing of the material using digital methods
- Participation in project publications and events
- Participation in the preparation of project evaluations
- Presentation of research results at national and international conferences

Your profile

- Completed master's degree in Indology, ethnology or art history (or related disciplines)
- Willingness to undertake extended research stays in South India
- Knowledge of digital documentation methods common to the respective discipline
- Willingness to apply methods of digital humanities
- Excellent knowledge of English
- Strong team spirit and willingness to engage in interdisciplinary collaboration
- Willingness to familiarise yourself with working with textual sources

Advantages

- Good active and passive knowledge of Tamil, knowledge of Sanskrit
- Experience in field research

We offer

- Remuneration according to TV-L E13 (66%)
- Excellent research infrastructure and library facilities
- Integration into an international research team in Heidelberg and Pondicherry
- Support for field research stays
- Opportunity to pursue a doctorate in an innovative field of research (discipline: Cultural and Religious History of South Asia)
- Family-friendly working atmosphere

Application

Please send your complete application documents (cover letter, CV, certificates, language certificates, exposé of the planned dissertation project [two pages], two references) in electronic form by **15 December 2025** to:

Ina Buchholz-Chebbi, MA

E-Mail: ina.buchholz@zuv.uni-heidelberg.de

If you have any questions about the project or the position, please contact

Prof. Dr. Ute Hüsken

E-Mail: huesken@uni-heidelberg.de

The Heidelberg Academy of Sciences promotes professional equality for women. Applications from suitable female candidates are expressly welcome. Severely disabled applicants will be given preferential consideration if equally qualified.